
SLOVENSKÁ ASTRONOMICKÁ SPOLOČNOSŤ pri SLOVENSKEJ AKADÉMII VIED

8. zasadnutie Hlavného výboru Slovenskej astronomickej spoločnosti pri
Slovenskej akadémii vied

Dátum a miesto konania:
22. jún 2023, od 13:00 hod.
Online (https://bbb.science.upjs.sk/b/doc-dnd-mru)
Zúčastnení: R. Barsa (R.B.), Ľ. Hambálek (Ľ.H.), R. Gális (R.G.), S. Kaniansky (S.K.), E.
Koči (E.Ko.), E. Kundra (E.K.), J. Mäsiar (J.M.), J. Merc (J.Me.), P. Rapavý (P.R.), S.
Štefeček (S.Š.), M. Vidovenec (M.V.) 
Za revíznu komisiu: K. Žilinská (K.Ž.),

Ospravedlnený: M. Gallová (M.G.)

Program:

1. Informácie o činnosti predsedníctva HV SAS pri SAV

a. EAS business meeting, D&Q_S, 10. rokov BOTO, Csereho cena 2023,
prezentácia SAS pri SAV počas ERIM 2023 (R.G.)

b. Zasadnutie RSVS ( M.V., R.G.)
c. Plán činnosti 2023 (E.K.)
d. Správa o činnosti 2022 (E.K.)

2. Informácia o príjmoch a čerpaní finančných prostriedkov (Ľ.H.)

a. Dotácia a čerpanie RSVS na jednotlivé aktivity 2023 (Ľ.H.)
b. Výber členských príspevkov (Ľ.H.)
c. Informácia o stave financií na odbočkách (Ľ.H.)

3. Zjazd SAS pri SAV

a. Delegáti a kandidáti (E.K.)
b. Program zjazdu (E.K., R.G.)
c. Odbočka Tatranská Lomnica (E.K., Ľ.H.)
d. Zmena stanov SAS pri SAV (R.G.)
e. Návrhy na čestných členov (E.K.)
f. Spôsob financovania zjazdu (Ľ.H.)

4. Agenda
a. Prijatie nových členov (Ľ.H.)
b. Zrušenie členstva (Ľ.H.)
c. Databáza členov SAS pri SAV (E.K.)
d. Ekonomický softvér (Ľ.H.)

5. Aktivity SAS pri SAV v roku 2023

a. S ďalekohľadom na cestách, Deň hvezdární a planetárií 2023, Conference of
Young Astronomers - Bezovec 2023 (R.G.)

https://bbb.science.upjs.sk/b/doc-dnd-mru
https://sas.astro.sk/2023/03/04/desat-rokov-od-vyhlasenia-beskydskej-oblasti-tmavej-oblohy/
https://sas.astro.sk/2023/04/03/csereho-cena-sas-pri-sav-za-popularno-vedecku-cinnost-7/
https://1drv.ms/p/s!AsXou7Yqt78Mi8QHGnRuGYiv1H1pMQ?e=8FuLGm
https://vedanadosah.cvtisr.sk/podujatie/europlanet-research-infrastructure-meeting-erim-2023/
https://sas.astro.sk/sdnc/
https://sas.astro.sk/2023/03/20/den-hvezdarni-a-planetarii-2023/
https://www.astro.sk/iau100/bezovec/
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6. Rôzne

a. Informácia o ukončení “spolupráce” so spoločnosťou Logitex (E.K.)
b. IAU Symposium 385 - Astronomy and Satellite Constellations (R.G.)
c. Europlanet Outreach Funding Scheme 2023 (R.G.)

Ôsme zasadnutie Hlavného výboru SAS pri SAV sa konalo prostredníctvom videokonferencie
vo štvrtok 22. júna 2023. Schôdzu viedol predseda Spoločnosti R.G, ktorý na úvod privítal
členov HV SAS pri SAV a RK SAS pri SAV. Hlavným bodom schôdze bola príprava 19.
zjazdu Spoločnosti. Zasadnutie sa uskutočnilo podľa schváleného programu.

E.K.: Výsledky hlasovania o kľúči k voľbe delegátov 19. zjazdu SAS pri SAV. Hlasovanie sa
uskutočnilo online od 7. do 9. februára 2023.
Uznesenie č. 14/23: HV SAS pri SAV jednomyseľne schválil kľúč k voľbe delegátov 19.
zjazdu SAS pri SAV v pomere 1:6. Jeden delegát zastupuje 6 riadnych členov odbočky
Spoločnosti.

1a) R.G. oboznámil prítomných s výsledkami stretnutia Európskej astronomickej spoločnosti,
ktorej sme pridruženým členom. Na stretnutí informoval o aktivitách SAS pri SAV napr. aj v
oblasti ochrany prirodzene tmavej a rádiovo tichej oblohy. Poznamenal, že SAS pri SAV stále
nemá zastúpenie v pracovnej skupine pre udržateľnosť astronómie a pracovnej skupine pre
diverzitu, rovnosť a začlenenie. SAS pri SAV by sa mala viac snažiť integrovať nielen do
európskych ale aj medzinárodných štruktúr. Vo februári sa konalo 60. stretnutie vedeckého a
technického podvýboru úradu pre mierové využívanie vesmíru. Spoločne s Medzinárodnou
astronomickou úniou bol pripravený pracovný dokument k problematike ochrany tmavej a
rádiovo tichej oblohy. Do programu boli navrhnuté dva body, 1. aby sa táto problematika stala
oficiálnym bodom týchto zasadnutí a 2. aby sa k tejto téme vytvorila špeciálna pracovná
skupina. Rusko zablokovalo hlasovanie o týchto bodoch. R.G. sa zúčastnil osláv 10. výročia
parku Beskydská oblasť tmavej oblohy. Medzi ďalšie činnosti predsedníctva patrí aj
vyhlásenie ďalšieho ročníka Csereho ceny, ktorej udeľovanie bude na zjazde Spoločnosti. SAS
pri SAV bola pozvaná na Europlanet Research Infrastructure Meeting (ERIM) 2023.
Spoločnosť sa predstavila spolu so SZA spoločnou prezentáciou astronomických spoločností.
R.G. informoval o výzve Europlanet society na podporu popularizačných grantov.

1b) M.V. informoval o zasadnutí RSVS. Zasadnutia sa nezúčastnil zástupca Komisie SAV, pán
Morovics. Spoločnostiam stále neboli distribuované upresnenia k čerpaniu schválených
financií RSVS. SAS pri SAV nežiadala podporu podujatí, ktorých financovanie cez projekt
RSVS by mohlo byť problematické. SAS pri SAV bude čerpať prostriedky podľa doteraz
zaužívaných pravidiel. Ľ.H. pripomenul, že SAS pri SAV pracovala na pláne činností na rok
2023, na žiadosti o podporu činnosti z RSVS a správe za rok 2022 už v decembri 2022. Na
výzvu spoločností združených v RSVS sme 26. mája dostali prísľub o zaslaní informácii
k čerpaniu prostriedkov RSVS. Ku dňu schôdze sa tak nestalo. Ľ.H. prezentoval výšku
finančnej podpory pre jednotlivé spoločnosti združené v RSVS. SAS pri SAV získala relatívne
vysoký príspevok.

https://research.iac.es/congreso/iaus385/
https://www.europlanet-society.org/calls-for-europlanet-outreach-funding-scheme-and-prize-2023/
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1c) E.K. informoval o príprave plánu činnosti Spoločnosti na rok 2023 a správy o činnosti
Spoločnosti v roku 2022. Zhrnutie a plánovanie činnosti sa uskutočnilo v súlade s postupom
dohodnutým na stretnutí HV SAS pri SAV v decembri 2022. Spomínané dokumenty sú
vystavené na webových stránkach Spoločnosti.

2a) Ľ.H. informoval o čerpaní dotácie RSVS v roku 2023. SAS pri SAV získala 3840 eur na
činnosť v rámci RSVS. E.K. zašle garantom informáciu o výške pridelených prostriedkov
RSVS a informáciu o pravidlách ich čerpania. M.V. informoval, že financovanie predkôl AO
bolo plne zabezpečené SÚH v Hurbanove. A tak rezervované prostriedky budú použité na
účasť pozorovateľov na medzinárodnom kole AO, ktoré sa uskutoční v poľskom Krakowe. Za
účelom zefektívnenia spolupráce v organizovaní AO bola založená diskusná skupina. V
budúcnosti budú do organizovania AO prizvané aj hvezdárne. SÚH taktiež plánuje
organizovanie krajských kôl, ktoré budú výberom pred finálovým kolom AO. V roku 2024
bude opäť AO organizovaná aj pre základné školy. Z tohtoročných podujatí sa uskutočnil Deň
hvezdárni a planetárií, prednáška Ženy a dievčatá v astronómii, konferencia mladých
astronómov Bezovec 2023 a jarné kolo Stredoslovenského Messierovho maratónu. Festival
fyziky sa v roku 2023 neuskutoční. Finance na podujatia môžeme čerpať v plnej výške už v
priebehu roka.

2bc) Ľ.H. hovoril o výbere členského na rok 2023. Od posledného zasadnutia prebehol výber
iba v rámci odbočiek. Údaje o výbere budú doplnené podľa informácií z Bratislavskej
odbočky. J.M. nemá novšiu informáciu o platení členského v Žilinskej odbočke. Hospodár
Spoločnosti Ľ.H. očakáva doplnenie informácii o stave financií na odbočkách a ich čerpaní do
termínu zjazdu Spoločnosti. S.Š. bude informovať predsedníctvo HV SAS pri SAV o aktuálnej
situácii na odbočke v Hlohovci.

3a) E.K. informoval o zaslaní listu, informácií a výzvu na zaslanie zoznamu delegátov,
kandidátov a čestných členov. Taktiež boli odbočky oboznámené s navrhovanými zmenami
stanov Spoločnosti. Odpoveď sme dostali zo štyroch odbočiek. Odbočka Hlohovec zaslala
zoznam delegátov a návrhy na členov HV SAS pri SAV, RK SAS pri SAV a čestných členov
Spoločnosti. V Bratislave, Prešove a Tatranskej Lomnici sa uskutočnili schôdze odbočky.
Zatiaľ nebol doručený zoznam delegátov, kandidátov a návrhy na čestných členov z iných
odbočiek. E.Ko. informoval o schôdzi odbočky v Hurbanove a zašle požadované zoznamy
HV SAS pri SAV.
R.G. pripomenul že aj HV SAS pri SAV navrhuje kandidátov do predsedníctva HV SAS pri
SAV. R.G. vyzval na návrh kandidátov na jednotlivé funkcie v predsedníctve HV SAS pri
SAV. HV SAS pri SAV môže navrhnúť kandidátov do HV SAS pri SAV. Po diskusii sa
členovia HV SAS pri SAV zhodli, že návrhy predložia na poslednom zasadnutí pred
začiatkom zjazdu.

3b) R.G. prezentoval program zjazdu. Na 19. zjazd Spoločnosti pozval zástupcov Českej
astronomickej spoločnosti a Slovenského zväzu astronómov. Súčasťou zjazdu budú okrem
pozvaných prednášok aj výstavy.
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3c) E.K. informoval o schôdzi odbočky Spoločnosti v Tatranskej Lomnici. Členovia odbočky
boli zaskočení informáciou, že sa jej predseda J. Koza vzdal funkcie. Diskusia k vedeniu
odbočky viedla k opätovnému zvoleniu J. Koza na funkciu predsedu odbočky. Zúčastnení
diskutovali aj o navrhovanej zmene stanov. Nie všetci sa stotožnili so zrušením obmedzenia
funkčného obdobia predsedníctva Spoločnosti na dve po sebe nasledujúce volebné obdobia.
Novozvolený predseda odbočky vyzval jej členov na návrhy delegátov a kandidátov na 19.
zjazd Spoločnosti. V odbočke v Tatranskej Lomnici neboli navrhnutí delegáti a kandidáti na
19. zjazd Spoločnosti. R.G. vyzve predsedu odbočky v Tatranskej Lomnici na zvolanie
schôdze.

3d) R.G.: Od poslednej diskusie k zmenám stanov Spoločnosti prišli iba dva návrhy. Zrušenie
podmienky obmedzenia funkčného obdobia predsedníctva HV SAS pri SAV odmietla
odbočka v Tatranskej Lomnici. Navrhli aby podmienka ostala v platnosti iba pre predsedu
Spoločnosti. Návrhy úprav stanov budú diskutované na zjazde Spoločnosti. Druhým návrhom
z radov členov odbočky v Tatranskej Lomnici bolo zakotvenie pravidiel hlasovania do stanov
Spoločnosti. Tie však rieši Organizačný a rokovací poriadok SAS pri SAV. O návrhu budú
diskutovať delegáti zjazdu. R.G. bude na zjazde Spoločnosti prezentovať jednotlivé návrhy na
zmenu stanov.

3e) E.K. informoval o doručení dvoch návrhoch na čestných členov Spoločnosti.

3f) Ľ.H. otvoril tému financovania 19. zjazdu Spoločnosti. Prezentoval detailnú tabuľku
spôsobu refundácie nákladov na účastníka hradených priamo odbočkou alebo SAS pri SAV.

4a) Ľ.H. predstavil kandidátov na členov SAS pri SAV. Uznesenie č. 15/23: HV SAS pri SAV
jednomyseľne prijíma žiadateľov o členstvo v SAS pri SAV. Zoznam prijatých členov je
neverejnou prílohou č. 1 tejto zápisnice.

4b) HV SAS pri SAV nedostal návrh na ukončenie členstva v Spoločnosti.

4c) R.B. informoval, že napriek prvotnému prísľubu sa administrátor AsÚ SAV rozhodol
zmeniť formu inštalácie databázy SAS pri SAV z predkonfigorovanej platformy na priamu
inštaláciu jednotlivých komponentov. Tento spôsob vyžaduje špecifickú konfiguráciu rôznych
modulov a serverov, čo oddialilo sprístupnenie databázy. Vzhľadom na blížiaci sa termín
zjazdu a nutnosť aktualizácie údajov v databáze, prípravu štatistík a správ, E.K. ponúkol
počítač, na ktorý sa databázový softvér nainštaluje ako hotová platforma.

4c) Ľ.H. navrhuje ponechať nákup softvéru na vedenie účtovníctva pre nasledujúci HV SAS
pri SAV. Cenová ponuka totiž výrazne presiahla poverenie, ktoré na nákup softvéru dostalo
predsedníctvo na schôdzi v decembri 2022. Členovia HV SAS pri SAV sa zhodli, že nákup
softvéru na vedenie účtovníctva má byť jednou z hlavných tém prvého zasadania HV SAS pri
SAV po 19. zjazde Spoločnosti.

5a) R.G. informoval o úspešnom ukončení projektu S ďalekohľadom na cestách
financovanom z rezervy predsedu vlády. Uskutočnilo sa aj podujatie Deň hvezdárni a
planetárií. Úspešne prebehla aj Konferencia mladých astronómov Bezovec 2023. Na podujatí
ERIM 2023 SAS pri SAV a SZA úspešne prezentovala Ľ. Hujsová.
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6a) E.K. informoval o vypovedaní zmluvy zo strany Logitex s.r.o. Pravdepodobným dôvodom
bola zmena profilácie firmy. R.G. dostal pozvánku na IAU sympózium s názvom Súhvezdia a
satelity.

R.G. poďakoval zúčastneným za bohatú činnosť pre celú astronomickú komunitu na
Slovensku.

V Tatranskej Lomnici 22. júna 2023

Zapísal: Mrg. Emil Kundra, PhD., tajomník SAS pri SAV
Pripomienkovali: doc. RNDr. Rudolf Gális, PhD., predseda SAS pri SAV

Mgr. Ľubomír Hambálek, PhD., hospodár SAS pri SAV

Príloha č. 1. Zoznam členov, ktorí boli prijatý Uznesením č. 15/23 SAS pri SAV. Bod 4a)
zápisnice.


